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RITUAL INJURIES ON THE SKULLS OF
REPRESENTATIVES OF THE KHVALYNSK
ENEOLITHIC CULTURE OF THE VOLGA REGION

Aleksandr Khokhlov

Abstract

The article presents data on nonstandard cultural traditions uncovered during the
anthropological study of the Khvalynsk Eneolithic culture of the Volga region.
Oval/boat-shaped surface defects of bone tissue were discovered on skulls of individuals
of mature age. These injuries are specifi c and their origin may be related to the ritual
acts done to the individuals during age initiation ceremonies. It is hard to locate known
parallels to this cultural phenomenon.
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Ритуальные травмы на черепах у носителей
хвалынской энеолитической культуры Поволжья

Хохлов Александр Александрович

Аннотация

В работе представлены сведения о нестандартных культурных традициях,
выявленных при изучении антропологического материала хвалынской
энеолитической культуры Волго-Уралья. На черепах людей зрелого возраста были
обнаружены поверхностные дефекты костной ткани овально-ладьевидной формы.
Это специфические травмы, происхождение которых связывается с ритуальными
воздействиями на индивидов в период своеобразной возрастной инициации.
Аналоги этому культурному феномену подобрать сложно.
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